
Til medlemmerne af Retsudvalget  
 
Som formand for FORENINGEN AF BENEFICEREDE ADVOKATER I KØBENHAVN retter jeg ved nærværende 
skrivelse henvendelse til de enkelte medlemmer af Folketingets Retsudvalg. 
 
Jeg er bekendt med at Retsudvalget skal på besøg på Vestre Fængsel førstkommende   mandag den 6. 
marts, hvorfor nærværende skrivelse kan betragtes som værende en hastesag. 
 
Jeg har igennem de seneste 2 år forgæves forsøgt at italesætte et forslag til en markant besparelse af 
personale i besøgsafdelingen i Vestre Fængsel. Hver gang får jeg af fængselsledelsen det svar at de intet kan 
gøre for at imødekomme mit ønske for det er et politisk spørgsmål som kun kan løses politisk. 
 
Dette er baggrunden for min henvendelse. 
 
Problemet som jeg gang på gang har rejst overfor fængselsledelsen, daterer sig tilbage til en beslutning der 
blev truffet af tidligere, Justitsminister Søren Pind. 
 
 
Det drejer sig om omfanget og formen for de visitationer, der skal gennemføres når en indsat 
varetægtsarrestant skal have et besøg med sin af retten beskikkede forsvarer. 
 
Når forsvareren ankommer til besøgsafdelingen i Vestre Fængsel skal forsvareren som det første fralægge 
sig sin mobiltelefon eventuelt elektronisk ur og tilsvarende. Disse effekter låser forsvareren inde i et skab. 
Herefter anbringer forsvaren sagsakter jakke livrem ur bilnøgler mønter i en bakke der herefter køres 
igennem en scanner. Overtøj jakker og tilsvarende sendes ligeledes igennem en scanner. Hvis der i 
sagsakterne befinder sig et USB-stik påtales dette staks af fængselsbetjenten, der omhyggeligt på sin skærm 
vurderer, hvad der befinder sig i scanningsbakkerne. Eventuelle usb stik kan medtages mod at forsvareren 
kvitterer ved indgang og tilsvarende kvitterer ved udgang på et papir, der opbevares af vagtpersonalet. 
 
Når alle effekter er scannet, skal forsvareren gå igennem en port, der er så fintfølende at den registrerer 
eventuelt metal i forsvarerens sko eller støvler. Hvis sko eller støvler giver udslag, skal disse aftages og køres 
igennem scanneren.   
 
Kommet igennem den scanner, (der svarer til dem man går igennem i lufthavnen) skal forsvareren cirkulere 
foran en kropsscanner med armene hævet over hovedet. 
 
Hvis der er pressefolder i skjorten eller en løs pengeseddel i lommen registreres dette på denne scanner nr. 
to og der foretages herefter en 3 scanning med en håndholdt scanner på de steder på kroppen der har slået 
ud med gul farve. 
 
Først herefter får forsvareren tilladelse til at gå til det ham anviste besøgsrum.   Denne proces tager selvsagt 
tid.  Og det har vi som forsvarere for længst lært at affinde os med.     
 
 
Det der er uforståeligt, er det der sker sideløbende med scanningen af forsvareren – Den klient forsvareren 
har bedt om at tale med nu er ved at blive hentet fra sin celle af 2 vagter.  
 
DEN DOBBELTE NØGENVISITATION 
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Inden klienten får lov til at komme ind til sin forsvarer, (der på dette tidspunkt må siges at være klinisk renset 
for eventuelle kommunikationsmidler) skal den indsatte visiteres at 2 betjente. Der er tale om 
nøgenvisitation. Det vil sige at den indsatte skal afføre sig alt tøj og i nøgen tilstand underkaste sig en 
besigtigelse – inden han får lov til at gå ind til sin forvarer. 
 
Efter endt besøg med forsvareren skal den indsatte på ny visiteres i nøgen tilstand af to fængselsfunktionærer.  
 
BAGGRUNDEN FOR DET POLITISKE KRAV OM DOBBELT NØGENVISITATION 
 
Baggrunden for kravet om visitation af forsvarerne kom i kølvandet på terrorsagen fra Krudttønden, hvor det 
meget forståeligt faldt befolkningen for brystet at i hvert fald to af de sigtede under deres varetægtsfængsling 
var i besiddelse af mobiltelefoner og kommunikere på de sociale medier. 
 
Der var ikke belæg for at antage at det var de sigtedes forsvarere, der skulle have forsynet deres klienter med 
mobiltelefoner. Den teoretiske mulighed for at noget sådan kunne ske i fremtiden fik tidligere Justitsminister 
Søren Pind til at foreskrive denne DOBBELTE NØGENVISITATION. 
 
ØNSKE TIL RETSUDVALGETS MEDLEMMER 
 
Vi ønsker at retsudvalgets medlemmer ved selv at gennemgå en visitation som den vi forsvarer skal igennem 
bedre skal kunne forholde sig til ønsket om at få frigjort et meget betydeligt antal timer som vagtpersonalet 
helt uforståeligt er pålagt. 
Vi ønsker at retsudvalget indstiller til Justitsministeren, at man - i hvert fald i en forsøgsperiode af tre eller 
seks måneder afstår fra den nugældende DOBBELTE NØGENVISITATION. 
 
Vagtpersonalet bakker meget klart op omkring vores ønske om denne kostbare tidrøvende og 
nedværdigende   DOBBELTE NØGENVISITATION. 
 
Kopi af nærværende skrivelse er sendt til fængselsledelsen med anmodning om, at man under besøget 
italesætter den omtalte problemstilling fra fængselsledelsens side. 
 


